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KESZI HARANGSZÓ  
Budakeszi római katolikus egyházközségének kiadványa 

 2024. június 9.  XXII. évfolyam 22. szám 

  Évközi 10. vasárnap 
 „Lelkem várja az Urat, jobban, mint éji őr a hajnalt.” 

Június 8. szombat: 
19:00 – +Klára és Ferenc  

 
Június 9. vasárnap 

08:00 – Bede család élő és +tagjai 
10:00 – +Lívia és +Kristóf 

19:00 – élő és +családtagok 

 
A szentmise olvasmányai: 

Ter 3,9-15 
Zsolt 129.1-2.3-4ab.4c-6 

2Kor 4,13-5,1 
Mk 3,20-35 

 
Június 10. hétfő 
06:30 – +Teréz 

 
Június 11. kedd: 

Szent Barnabás apostol 
06:30 – +Márta 

 
Június 12. szerda 
06:30 – +Magdolna 

 
Június 13. csütörtök: 

Páduai Szent Antal áldozópap és 
egyháztanító 

06:30 – Élő Kinga 
18:00 – 19:00 – Szentségimádás  

 
Június 14. péntek:  

18:00 – 18:45 - Gyóntatás 
19:00 – +Nagyszülők 

   
Június 15. szombat: 

19:00 – Élő Dorka, Ágnes, Attila 
+Ilona és családtagok 

 
Június 16. vasárnap 

08:00 –  
10:00 –  

18:00 – ÚJMISE 
Rózsafűzér Társulat élő és +tagjai 

 
 

Papszentelés 
Június 15. szombat 10:30 

Esztergom 
 Erdő Péter bíboros 4 diakónust, 
köztük Schmotzer Kristófot, 
áldozó pappá szenteli. Kristóf 
szeretettel várja a budakeszi 
híveket erre az örömteli 
eseményre.  

ÚJMISE 
Másnap június 16-n, vasárnap 
este18 (!) órai kezdettel mutatja 
be Kristóf itt Budakeszin első 
újmiséjét, ahová nagy örömmel 
várja a kedves híveket. 
Az újmise után  meleg vacsorás 
agapéra vár mindenkit a Szent 
László Ház udvarára. Jöjjenek 
bátran, jut mindenkinek. 
Süteményt, és jókedvet örömmel 
fogadunk. 
 

KÉSZ EST 
2024. június 14. 18 óra 

Domonkos nővérek rendháza 
Nagy Szent Albert terem 

 
Vendégünk: 

Gulyás M. Cecília 
néprajzkutató 

Az előadás címe: 

„Múltunk, feledés a neved?” 
Mindenkit szeretettel várunk 

 

Ferenc pápa katekézise: A 
szél ott fúj, ahol akar és 

ahol Isten Lelke, ott a 
szabadság 

Tovább folytatta Ferenc pápa a 
„Lélek és a Jegyese, az Egyház” 
címmel a múlt héten megkezdett 
új sorozatát. A Szent Péter téren 
tartott mostani katekézisében a 
Szentlélek nevéről elmélkedett, 

mivel a Szentírás Ruach-nak, 
lehetelnek, fuvallatnak nevezi őt 
és valójában ő az, aki Jézus 
szerint bennünket belülről 
szabaddá tesz. 
 
A Lélek ősi biblia neve a Ruach, 
mint lélegzet, szél, lehelet 
A mai katekézisben szeretnék 
arról a névről elmélkedni, amivel a 
Biblia a Szentlelket hívja – kezdte 
katekézisét a pápa. Az első dolog, 
amit egy személyről tudunk, az a 
neve. Ezzel a névvel hívjuk, így 
különböztetjük meg és vele 
emlékezünk rá. A Szentháromság 
harmadik személyének is van 
neve: Szentlélek. De a „Spiritus”, 
a Lélek már egy latinosított 
változat. A Lélek neve, amivel a 
kinyilatkoztatás első 
megszólítottjai őt megismerték, 
amivel a próféták, a zsoltárosok, 
Mária, Jézus és az apostolok 
idézték őt, a Ruach, ami pedig 
lélegzetet, szelet, leheletet jelent. 
A Bibliában a név annyira fontos, 
hogy szinte magával az emberrel 
azonosítják. Isten nevét 
megszentelni annyi, mint magát 
Istent megszentelni és tisztelni. 
Soha nem pusztán 
konvencionális, szokásos név: 
mindig mond valamit az emberről, 
eredetéről vagy küldetéséről. 
Ugyanez igaz a Ruach névre is. 
Ez tartalmazza az első alapvető 
kinyilatkoztatást a Szentlélek 
személyéről és működéséről – 
emelte ki a pápa. 
 
A Lélek mint szél-jelezte 
szabadság    
A Biblia szerzőit éppen a szél és 
megnyilvánulásainak 
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megfigyelése vezette Isten 
irányításával arra, hogy 
felfedezzenek egy más 
természetű „szelet”. Nem véletlen, 
hogy Pünkösdkor a Szentlélek 
„erős szélzúgás” kíséretében 
szállt le az apostolokra. (vö Csel 
2,2). Mintha a Szentlélek alá 
akarta volna írni a történteket! De 
mit is árul el nekünk a Ruach név 
a Szentlélekről? – kérdezte a 
pápa. A szél képe elsősorban a 
Lélek erejének kifejezésére 
szolgál és így a „Lélek és erő”, 
vagy „a Lélek ereje” kifejezés egy 
visszatérő kettősnév a 
Szentírásban. A szél ugyanis 
elsöprő erő, megfékezhetetlen 
erő, mely képes még az 
óceánokat is megmozgatni. Ám 
ebben az esetben is a Biblia teljes 
igazságának a felfedezéséhez 
szükség van az Ószövetségen túl 
elérkezni egészen Jézusig, aki a 
szél egy másik tulajdonságát 
hangsúlyozza, mégpedig a 
szabadságot. Jézus az őt éjszaka 
fölkereső Nikodémusnak mondja 
ünnepélyesen: „A szél ott fúj, ahol 
akar, hallod a zúgását, de nem 
tudod, honnan jön és hova megy. 
Így van vele mindenki, aki a 
Lélekből született.” (Jn 3,8) 
 
A Lélek miközben 
intézményeket teremt és éltet, Ő 
maga nem „intézményesíthető 
A szél az egyetlen dolog, amit 
abszolút nem lehet megfékezni, 
nem lehet „palackozni” vagy 
befőzni, mert szabad. Az a 
szándék, mely a Szentlelket 
fogalmakba, definíciókba, 
értekezésekbe akarja foglalni, 
amiként azt a modern 
racionalizmus olykor megkísérelte, 
azt jelentené, hogy elveszítjük, 
kiüresítjük, vagy pusztán emberi 
és egyszerű lélekre fokozzuk le. 
Egyházi téren is létezik hasonló 
kísértés, amikor a Szentlelket 
kánonokba, intézményekbe, 
definíciókba akarjuk zárni. A Lélek 
miközben intézményeket teremt 
és éltet, Ő maga nem 
„intézményesíthető”, nem 
„dologiasítható”. Ahogy szél ott fúj 
ahol akar, így a Lélek is úgy adja 
ajándékait, ahogy akarja. Szent 
Pál alkotja meg ebből a 

keresztény cselekvés alapvető 
törvényét: „Az Úr ugyanis a 
Lélek: ahol az Úr Lelke, ott a 
szabadság” (2Kor 3,17). A 
szabad ember, a szabad 
keresztény az Úr Lelkét bírja – 
tette hozzá a pápa. 
 
A Lélek adta, Krisztus szerezte 
szabadság    
Ez egy nagyon különleges 
szabadság, más mint amit 
általában értünk rajta. Nem arra 
való szabadság, hogy azt 
csináljuk, amit akarunk, hanem 
arra való szabadság, hogy 
megtegyük azt, amit Isten akar! 
Nem jóra vagy rosszra való 
cselekvés szabadsága, hanem a 
jóra való cselekvés szabadsága, 
mégpedig szabadon, vonzás 
révén, nem pedig kényszer által. 
Másként szólva ez a fiak 
szabadsága, nem pedig a 
rabszolgáké. Szent Pál 
tudatában van annak, hogy 
milyen visszaélések vagy 
félreértések adódhatnak ebből a 
szabadságból, ezért írja a 
galatákhoz intézett levelében: 
„Testvérek, a meghívásotok 
szabadságra szól, csak ne 
éljetek vissza a szabadsággal a 
test javára, hanem szeretettel 
szolgáljatok egymásnak” (Gal 
5,13). Ez egy olyan szabadság, 
amely látszólag épp az 
ellentettjében jut kifejezésre, 
vagyis a szolgálatban, mert 
éppen a szolgálatban van az 
igazi szabadság – hangsúlyozta 
a pápa. 
 
Jézus Szentlelke valóban 
szabad emberekké tesz minket 
 
Jól tudjuk, mikor válik ez a 
szabadság „kifogássá a test 
számára”. Pál ebből egy máig 
időszerű listát készít: 
„Kicsapongás, tisztátalanság, 
fajtalanság, bálványimádás, 
babonaság, ellenségeskedés, 
viszálykodás, vetélkedés, harag, 
veszekedés, szakadás, 
pártoskodás, irigykedés, 
gyilkosság, részegeskedés, 
tobzódás és ezekhez hasonlók” 
(Gal 5,19-21). De ez a 
szabadság az, mely lehetővé 

teszi, hogy a gazdagok 
kizsákmányolják a szegényeket, 
és hogy mindenki büntetlenül 
kizsákmányolja a környezetét. Ez 
egy rossz szabadság, nem a 
Lélek szabadsága. Hát akkor 
honnan merítsük a Lélek 
szabadságát, amely annyira 
ellentétes az önzés 
szabadságával? A válasz azokban 
a szavakban rejlik, amelyeket 
Jézus így fogalmazott: „Ha tehát a 
Fiú szabaddá tesz benneteket, 
akkor valóban szabadok lesztek” 
(Jn 8,36). Vagyis az a szabadság, 
amelyet Jézus ad nekünk. Kérjük 
Jézust, hogy a Szentlelke valóban 
szabad emberekké tegyen minket, 
hogy szabadon szolgálhassunk 
szeretetben és örömben – zárta 
szerdai katekézisét Ferenc pápa. 

 

P. Vértesaljai László SJ – Vatikán      
 
Egyházközségi hozzájárulás 
 
2024. évre az egyházi 
hozzájárulás fizethető az újságos 
pulton található postai csekken 
vagy átutalással (Budakeszi 
Római Katolikus Plébánia, 
10701180-47037009-51100005, 
közlemény: „egyházközségi 
hozzájárulás”) vagy személyesen 
a sekrestyében, vagy a plébánián 
a fogadóóra idején. 
 
Az egyházi adó javasolt mértéke: 
az egész éves jövedelem 0,5 %-a. 
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